
problematic consonant cu propria 
stare de spirit? Amuzament? 
Toate astea la un loc? Ori , poate, 
nimic din ele. 
Un sondaj sociologic m-ar lămuri, dc.r 
pentru moment sociologi i  au alte 
priorităţi . 
Până să afl u răspunsu l  lor, mă 
încearcă un gând: să fi devenit, oare, 
teatrul, acum, alături de alte mijloace 
mai puţin .nobile" şi ortodoxe, un 
refugiu din cotidian? Un soi de drog? 
Poate că nu întâmplător vechii japo
nezi îi numeau pe actori "distribuitori 
de uitare". 
Oricât de desluşită ar fi pentru un 
spectator obişnuit convenţia teatrului ,  
rămâne întotdeauna în jurul teatrulu i  
un halou de tensiune şi mister care-I 
fac unic. Magnetic. Niciodată suratele 
l u i  mai j u ne ,  ci nematografu l ş i  
televiziunea, nu-l vor putea concura. 
Există chiar şi un miraj al sălii de 
spectacol. În care lumina, neutră şi 
"c iv i lă"  se topeşte încet, încet, 
conducându-te pe tine, spectator, 
spre realitatea iluzorie a altui univers. 
Care te cuprinde, te încearcă, te 
zguduie afectiv, un univers în care, 
prin miracolul unic al teatrului devii 
tu însuţi personaj şi partener al 
actoru lu i  în jocul unu i  emoţionant 
circuit tensional şi energetic între 
scenă şi sală. 
Şi, poate, aşa uiţi de necruţătoarele 
imperative ale cotidianului. 
Publicul vine la teatru. De ce? 
Poate pentru că aici, la teatru, 
regăseşte, in anarhia şi haosul 
general, iluzia normalităţii. Şi două 
ore se simte protejat de agresiunea 
existentei diurne. 
Chiar hotărârea de a merge la teatru 
tine de normalitate. Este importantă, este o decizie spirituală, o nevoie 
normală de confruntare cu tine însuţi. 
în togă, în armură sau crinolină, eroii 
teatrului trăiesc întotdeauna acum şi 

aici, pentru tine, spectatorul din stai .  
I ntri în d ia log cu Brutus sau cu 
Hamlet, cu Ştefan cel Mare sau cu 
Lear nu pentru a afla cât mai multe 
despre ei, ci pentru ca ei să-ţi poată 
destăinui cât mai multe despre tine 
însuţi, Omul , aşa cum eşti : puternic 
şi fragi l ,  mândru şi umi l ,  trufaş şi 
îngenunchiat. 
Şi solemnitatea cu care spectatorul 
vine la teatru ţine de normalitate. Se 
pregăteşte pentru această confrun
tare cu s ine însuş i ,  se îmbracă 
frumos, aşa cum în antichitate filosofii 
se îmbrăcau în alb înainte de a citi 
marile lor texte. 
I ndiferent de impulsul care-I conduce 
spre teatru pe spectator, responsa
bi l itatea teatru lu i faţă de el este 
uriaşă . Acum, poate mai mu lt ca 
oricând, nu are voie să-I dezamă
gească. 
. . .  Intru cu emoţie în sala în care are 
loc premiera. Spaţiu neconvenţional . 
Publ ic eterogen,  nu este publ icul 
"normal" de premieră. Mi-e chiar puţin 
teamă . . .  
Este vorba despre orori le războiului 
din imed iata noastră vec inătate. 
Toate războaiele au fost însoţite de 
violur i .  Dar, în acesta din Bosnia, 
violul a devenit o strategie de luptă. 
Totul este cutremurător, durerea pe 
care o încerci aproape viscerală. 
Dar ch iar  şi aşa, îngenu nch iat ,  
înfrânt, zdrobit, umi l it , batjocorit, 
omului i-a mai rămas, totuşi, o lumină: 
miracolul vieţi i .  Oriunde şi din orice 
s-ar ivi, viaţa este sfântă. Asta vrea 
să comunice spectacolu l .  
Publicul, indiferent de vârstă, sex sau 
nivel cultural, este mişcat, emoţionat. 
Aplaudă 1 2  minute în şir. 
Apoi , se îndreaptă spre propria lu i 
viaţă. 
. . .  Si mâine e o zi, nu? 
Şi mă gândesc: atunci când le-a 
dăruit teatrul, Dumnezeu i-a iubit pe 
pământeni. 

Valer DELLAKEZA 
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Actorul Valer Dellakeza s-a născut la Craiova 
pe 29 martie 1 942. A absolvit Institutul de 
Artă Teatrală şi C inematografică d in  
Bucureşti în  1 968, unde i-a avut profesori 
pe Beate Fredanov şi Octavian Cotescu. Pe 
29 decembrie 1 998, Teatrul Naţional din 
Craiova 1-a sărbătorit pentru 30 de ani de 
carieră artistică, dar aşa cum vom constata, 
Valer Dellekeza este actor de peste patru 
decenii. 



Valer Dellakeza: A fost o întâmplare. 
Copil fiind, în 1 954, în timp ce mă 
jucam pe stradă, a trecut o doamnă 
care era actriţă la Teatrul Naţional din 
Craiova, doamna Maria Goanţă, şi m
a întrebat dacă vreau să fiu artist. Am 
spus: da. Teatrul Naţional din Craiova 
avea nevoie de doi copii pentru a juca 
într- u n  spectacol două ro l u ri 
pri ncipale. Am dat concurs şi am 
reuşit. Celălalt copil a fost jucat de 
Victor Parhon ,  temutu l  cron icar 
dramatic de astăzi . Piesa era Să nu-i 
z1ci pe nume de Vasili Minko, un autor 
sovietic .  În an i i  '50 era la modă 
dramaturgia sovietică. Aşadar, au 
trecut 44 de ani de când sunt în 
Teatrul Naţional din Craiova. Nu am 
lipsit decât patru ani, între '64 şi '68, 
timp în care am făcut facultatea de 
actor i e ,  la Bucu reşti , dar  şi î n  
perioada aceea am văzut toate 
spectacolele montate la Craiova. În 
toamna lu i '68 am primit un prim rol 
ca actor profesion ist al Teatru lu i  
Naţional d in  Craiova: Alexe d in  
spectacolul cu piesa Iancu Jianu. 
Costin Manol iu :  Cu cine aţi fost 
coleg de promoţie, ce actori, ce 
regizori? 
V.D.: Cu Anton Tauf, care este acum 
prim-actor la Teatrul Naţional din Cluj 
şi director al Teatrului Dramatic din 
Baia Mare. Cu Aimee lacobescu, cu 
Luminiţa Blănaru, excelenta actriţă de 
la Teatrul "Sică Alexandrescu" din 
Braşov, cu Nicolae Ţăranu, Răducu 
lţcuş, Nicolae l liescu . Sunt trist pentru 
că aproape trei sferturi din promoţia 
mea e acum în străinătate. Regizorii 
pe care i-am avut co legi au fost 
excepţional i .  La regie de teatru : 
Cătăl i na Buzoianu. La regie de fi lm: 
Dan Piţa, Mircea Veroiu, Constantin 
Vaeni. Să mă ierte cei de care nu îmi 
amintesc acum. 
C.M. : 0@·� lungul �nilor, c�r@ �u fost 
întâlnirile importante pentru actorul 
V aler Dellakeza ? 

V.D.: N-aş fi fost actorul de astăzi 
dacă nu aş fi avut drept colegi actori 
străluciţi . N-aş vrea să dau nume, 
pentru că de la fiecare am învăţat 
ceva. Des i gu r, pentru actor i , 
întâlnirea cu regizori pricepuţi este 
decisivă. La început am l ucrat cu 
Georgeta Tomescu şi Valent ina 
Balogh. Apoi cu Mircea Cornişteanu, 
directorul de scenă cu care am făcut 
spectacolul cel mai drag mie: Unchiul 
Vanea de Cehov, în care am jucat 
rolul titular. După aceea a venit la 
Craiova extraord i naru l  S i lv i u 
Purcărete, care este cea mai mare 
bucurie a vieţi i mele după famil ia 
mea. De asemenea,  am avut 
pr iv i l eg i u l  să l ucrez cu  Dan 
Alexandrescu. Importante au  fost şi 
colaborări le cu Tompa Gabor, cu 
Daniela Peleanu, cu care mă înţeleg 
strălucit şi, recent, cu Mihai Mănuţiu .  
C.M. :  Cum a fost apropierea de 
personajul Apemantus din spec
tacolul cu Timon d i n  Atena  de 
Shakespeare, regizat de Mihai 
Măniuţiu? 
V.D. : Uşoară, printr-o citire exactă a 
lui Shakespeare, datorată lu i Mihai 
Măniuţiu. Mi-a fost clar de la îpceputul 
ce vrea regizorul de la mine. In ultimă 
instanţă eu n-am fost decât lutul pe 
care Mihai Măniuţiu a lucrat. Mesajul 
personaju l u i  meu este că poate 
exista iubire până la capăt. Poţi să 
mori iubind un om pentru virtuţile lu i 
şi chiar pentru greşeli le lu i .  Iubesc 
mu lt personaju l  Apemantus d i n  
spectaco lu l  cu Timon din Atena 
pentru partitura pe care bunul meu 
prieten, Shakespeare, a scris-o parcă 
pentru mine. 
C.M . :  În ultimii ani, atât Silviu 
Purcărete cât şi Mihai Mănuţiu au pus 
în scenă piese de Shakespeare şi 
texte ale tragicilor antici greci: 
Sofocle, Eschil, Euripide. De ce 
�relietj �ă au avut a�e�t opţiuni? 
V.D. :  Im i  amintesc că în ti mp ce 
ou nea în scenă Titus Andronicus de 

Shakespeare, Silviu Purcărete ne-a 
spus: "Ceea ce se întâmplă în Titus 
Andron icus, scris de Shakespare 
acum patru sute de ani, se întâmplă 
acum în I ugoslavia " .  C red că 
spectacole ca Titus Andronicus, 
Orestia, Hamlet sau Timon din Atena 
se justifică tocmai prin actualitatea lor. 
C.M . :  De-a lungul carierei dum
neavoastră, vi s-a întâmplat să fiţi În 
dezacord cu regizorii? 
V.D . :  Da .  Or i  eu ,  or i  reg izoru l  
respectiv, am fost destul de deştepţi 
încât să cedăm unul în faţa celui lalt. 
C.M. :  Mai există clipe În care vă este 
frică de Întâlni rea cu publicul? 
V.D.: Există o emotie inerentă oricărei 
premiere. După atâţia ani petrecuţi pe 
scenă, ştiu ce place publiculu i ,  cum 
pot să-I sensibil izez prin ceea ce fac. 
C.M.: Au fost reprezentaţii În care v
au deranjat reacţiile publicului? 
V.D . :  N u .  Am avut norocul ca 
personajele mele să fie "citite" exact. 
Ca actor, de la comedie la dramă ori 
tragedie, n-am avut "bariere" care să 
mă facă să nu trec dincolo de rampa 
scenei . Publicul nostru e răbdător, 
i nteligent. Contează foarte mult ce 
piese alegem. Acum, d in  fericire, 
putem juca ce vrem. Dar şi înainte 
de '90, majoritatea textelor montate 
au fost de valoare. Noi jucam cu 
pasiune, ca şi acum şi, personal, m
am simţit de fiecare dată bine răsplătit 
de public. 
C.M.: Toate aceste treceri prin vieţi 
imaginate de diferiţi dramaturgi v-au 
influenţat mult comportamentul in 
viaţa de dincolo de scenă? 
V.D.: Lucruri le s-au petrecut exact 
i nvers . Viaţa de  toate z i l e le ,  
cotidianul ,  întâmplările personale m
au dus către personaje. Desigur, 
frământări le noastre sunt  cutre
murătoare. Repetiţia nu durează 
patru ore. Ea continuă şi în tramvai, 
şi acasă, şi In t i m p ce te uit i  la  
televizor. E un proces perpetuu,  care 
nu !=:P. tP.rmini'i rlP.r.:'\t ::�h 1nr.i r.:'\nrl f::�r.i 



dragoste. Aşa spunea profesoara 
mea, Beate Fredanov. 
C.M;: Pentru Valer Dellakeza, care 
este partea cea mai fascinantă a 
actoriei? 
V.D. : Ridicarea de cortină, spec
tacolul . 
C.M. : Aţi fost pus in situaţia de a juca 
ro/un care nu v-au plăcut? 
V.D. :  Am refuzat astfel de roluri 
pentru că mi-a fost clar că nu sunt 
eu �el p�trivit. Directorul a fost înţe
legator ŞI am fost schimbat. Uneori 
regizorii fac erori de distribuţie. 

' 

C.M. :  Aţi intuit, inainte de 1990 
miracolul craiovean care a urmat? ' 

V.D.: Miracolul craiovean a existat 
"dintotdeauna". În 1 956, Vlad Mugur 
a venit la Craiova cu Sanda Toma 
Silvia Popovici, Constantin Rautchi

, 

D
_
umitru Rucăreanu, Amza Peilea : 

V19tor Rebengiuc. Ulterior, li s-au 
al�turat Olga Tudorache şi Vasile 
N 1 ţ� l escu . Teatru l Naţiona l  d i n  
Cra1ova

_
era cel mai bun. Ei au  plecat, 

dar Cra1ova n-a dus niciodată l ipsă 
de actori de valoare. Au urmat alte 
perioade în care Naţionalul craiovean 
a mers la Bucureşti şi a câştigat toate 
p rem i i l e .  După '90 ,  am putut 
demonstra că suntem un teatru de 
talie mondială. Am participat la cele 
mai mari festivaluri din lume. Avem 
un colectiv fantastic, care e în stare 
să intre în priză în cinci minute. Asta 
înseamnă talent ,  ser iozitate şi 
respect faţă de arta teatrului . Iertati-
mi l ipsa de modestie. 

' 

C.M.:  Aţi jucat pe toate continentele. 
Unde v-aţi simţit mai bine, mai ca 
acasă? 
V.D.: în ultimii B ani am avut 72 de 
turn ee. De 72 de ori am ieşit din ţară. 
Am fost peste tot adulati . dar ca 
acasă nu m-am simtit nicăieri în 
lumea asta. 

· 

C.M.: La un moment dat se spunea 
că actorii de la Naţionalul din Craiova 
s-au săturat de străinătate, că nu mai 
vor turnee ? 

V.D. : Sigur că dorim să jucăm cât mai 
mult la sediu, la Craiova. E adevărat 
că pentru noi mirajul străinătătii nu 
ma� există, dar nici unul dintre cOlegii 
me1 nu va spune că s-a săturat de 
plecări în străinătate, deşi viaţa de 
turneu nu este deloc roză. Au fost 
situaţii în care n-am văzut oraşul în 
care am jucat. Şi chiar dacă avem 
câteva ore l ibere, ne trezim într-o 
l ume care nu e a noastră, uneori 
sfidătoare prin opulenţa ei, frustrantă 
pentru nişte actori care au câtiva 
dolari în buzunar. Suprema satisfacţie 
este tot spectacolul . 
C.M . :  Cum vă simţiţi când vă 
recun,.oaşte lumea pe stradă? 
V.D.: Imi amintesc de o situatie trăită 
înainte de 1 990. Dacă mă duceam la 
o alimentară şi ceream unt, mi se 
spunea că nu e, d�u mi se făcea cu 
ochiul şi simţeam că treb�i� să-�Şie-pt 
momentul când vânzătoarea urma 
să-mi paseze pachetul cu unt. Asta 
pentru că eram recunoscut ca actor 
al Teatrului Naţional. Când plec de
acasă către teatru, deşi distanţa e mai 

mică de un kilometru, trebuie să dau 
..�u.nă ziua" de 1 00 de ori . De aceea 
mc1 n-a� vrut _vreodată să plec la 
Bucureşti sau m altă parte. Iubesc 
oraşul meu natal. 
C.M. :  Domnule Valer Dellakeza, 
numele dumneavoastră de familia 
are o �e�onanţă mai stranie. Unde işi 
are oqgmea? · 

V.D.: In Italia. Provin dintr-o familie 
de italieni, care a venit în România 
pe la 1 880, când ţara noastră avea 
nevoie de arhitecţi, de constructori : 
Bunicul meu din partea tatălui a fost 
antreprenor de binale. Printre altele 
a construit actuale universitate di� 
Craiova, podul din Parcul · Bibescu 
podul de peste Jiu, un monument 1� 
Calafat. 
C.M. :  Ce planuri aveţi in acest ani 
1999? 

1 

V.D . :  N iciodată n u  m i -am dor it 
anumite rol u ri pe care să le joc 
neapărat. Dumnezeu a fost bun cu 
mine şi mi-a dat din plin .  În acest an 
nu vreau decât să fiu în continuare 
alăt�ri d� fa�il ia mea - sunt şi bunic 
- ŞI a latun de co leg i i  me i ,  de  
atmosfera calmă ş i  plăcută de la 
Teatrul Naţional din Craiova. 
C.M.: Da_că a_r fi să �legeţi cinci-şase 
perso�aJe dm zec1/e de personaje 
JUCate m tot atâtea spectacole la care . . ' 

v-aţ1 opn, care sunt reprezentative 
pentru V aler Dellakeza? 
V.D. : Trufaldino d in  Slugă la doi 
stăpâni de Carlo Goldon i ,  lvan 
Petrovici Voiniţki (Unchiul Vanea) din 
Unchiul Vanea de A . P. Cehov, 
Madame Ubu din Ubu Rex de Alfred 
J�rry, Egist din Orestia după Eschil 
ŞI Apemantus din Timon din Atena 
de Shakespeare. in total , au fost 
�proap� 80 d� roluri şi pe toate le 
1ubesc. 
C.M. :  Dacă n-ati mai putea juca 
teatru, ce aţi face? 
V.D.: Ar fi tragic pentru mine. 

C� H� 


